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شوريدگيوپريشانيبازارخودروبهقدريمسجل
ومسلماس�تكهنيازيبهمنطق»صغريكبری«
چي�دنن�داردوتحقيق�اًبان�يچنينب�ازاررها
وبيقيدوبن�ديكهدرآنآبس�ربالام�يرودو
قورباغهابوعط�اميخوان�د،»مديريتضعيف«و
»تعارضمنافع«اس�تكهباعثشدهاستقيمت
خودرودرلحظ�هتغييركندوباهمانش�تابيكه
قيمته�ادرحالافزايشاس�ت،كيفي�تتوليد
وكميتعرضهه�مكاهشيابد.البت�هاينضعف
مديريتينهفق�طدربازارخودروبلك�هدرحوزه
لوازمخانگيوگرانياقلاماساسيوديگرحوزهها
همقابلمشاهدهاست،امانكتهاينجاستكهبراي
ساماندهيحوزهخودرو،اختياراتراهگشاييدر
اختياروزارتصمتقرارگرفتهبودامانتوانس�ت
يانخواستازآنبهنفعمردماس�تفادهكند؛قيد
اولبه»ضعفمديريت«وقيددومنيزبه»تعارض
مناف�ع«برميگرددك�ههركدامداس�تانيخارج
ازحوصلهاي�نگفتاردارد.عجالت�اًراهبرونرفت
ازاي�نمخمص�هوتأمي�نني�ازم�ردمموض�وع
مهمياس�تكهموردواكاويقرارگرفتهاس�ت.
واردات خودرو يكي از راه هاي تأمين بخش��ي از نياز 
بازار خودرو بود كه اختيارات آن نيز در سطح گسترده 
به وزارت صمت داده شد و پس از آنكه وزارت صمت 
ماه ها درباره اين موضوع گفتاردرماني كرد و شعار داد 
نهايتاً از حدود 100 هزار خودروي وعده داده ش��ده 
براي واردات، چندصد دستگاه وارد شد و كوه واردات 
خودرو موش زاييد! حال واردات خودروهاي كاركرده 

مطرح شده و كميسيون تلفيق بودجه مجلس نيز آن 
را تصويب كرده اس��ت و به زعم كارشناسان مي تواند 

راهكاري نسبي براي بهبود بازار خودرو باشد. 
سعيد مدني، مديرعامل پيش��ين گروه خودروسازي 
س��ايپا به »جوان« مي گويد: »واقعيت اين اس��ت كه 
طي يك سال گذش��ته مرتب وعده ها و قول هايي داده 
ش��د كه خودرو وارد خواهد شد كه اگر عملي مي شد، 

مي توانست براي تنظيم بازار اثربخش باشد، ولي اين 
اتفاق نيفتاد و با تغييرات ن��رخ ارزي كه رقم خورد، به 
نظر مي رسد باعث افزايش بسيار قيمت خودرو شود. 
به نظر مي آيد قولي كه وزير»صنعت، معدن و تجارت« 
از اسفند سال گذشته در خصوص واردات خودرو داده 
بود، بايد به موقع عمل مي ش��د، در غي��ر اين صورت 
اثرات خود را روي بازار خواهد گذاشت. در حال حاضر 
تعداد محدودي خودرو وارد شده است و اخيراً شنيدم 
50- 60 مورد ديگر نيز گشايش اعتبار شده و قرار است 

وارد شود.«
تأثيرمنفيبدقوليوزيرصمتبربازارخودرو

مدنی مي افزايد: »معمولاً وقتي قولي داده مي ش��ود 
و بازار به اميد ورود يك س��ري خودروست، ولي اين 
قول و وعده نيز مثل بقيه انجام نمي شود، تأثير بدي 
روي بازار مي گذارد. ش��اهد بودي��م واردات خودرو 
از س��ال 92 تقريباً قطع ش��ده بود كه تأثيراتي روي 
اين بازار و س��اخت داخل نيز گذاش��ته شد. در حال 
حاضر مس��ئوليت اصلي را دولت بر عهده دارد كه آن 
زمان راحت تر مي توانست وارد كند اما عملًا واردات 
به تعدادي كه قرار بود صورت گيرد، انجام نش��د. به 
هر حال تأثير خود را در قيمت خودروهاي داخلي و 

خارجي خواهد داشت.« 
چراييوارداتخودروهايكاركرده

مدني درباره واردات خودروه��اي كاركرده خارجي 
كه اخيراً نيز كميس��يون تلفيق بودجه 1402 به آن 
چراغ سبز نش��ان داده اس��ت، مي گويد: »مهم ترين 
دليل براي ورود خودرو هاي كاركرده مشخص نشده 

اس��ت، اما ش��ايد به اين دليل باش��د كه خودروهاي 
وارداتي ارزان تر اس��ت يا اينكه مي تواند بازار رقابتي 
با خودروهاي س��اخت داخل ما ايجاد كند. از طرفي 
قيمت خودروهاي دست دوم معمولاً خيلي پايين تر 
از خودروهاي نو وارداتي اس��ت. اگر اي��ن خودروها 
خدم��ات پس از ف��روش در ايران داش��ته باش��ند و 
مش��كل تعميرات براي آنها ايجاد نش��ود، قيمت ها 
يك س��وم تا ي��ك دوم پايين تر از خودروه��اي نو به 
چش��م مي آيد. البته اگر زير پنج سال كاركرده باشد 
كه مي تواند رقابت ايجاد كند اما وضعيت خودروهاي 
نو به اين ش��كل نيس��ت و به اين راحت��ي نمي تواند 
با خودروهاي داخل��ي رقابت كند و قيم��ت آنها بالا 
 خواهد ب��ود گرچه تأثي��ر روي خودروه��اي داخلي 

خواهد داشت.«
وارداتخودرورقيبداخلينميشود

 مديرعامل پيش��ين گروه خودروسازی سايپا معتقد 
اس��ت: »نمي توانيم بازارها را با توجه به محدوديتي 
كه در توليدات خودروهاي داخلي داريم و اخيراً نيز 
كمتر شده است، مديريت كنيم. حداقل اين است كه 
خودروهاي چيني نيز وارد بازار شده و قدري سلايق 
مختلف را تأمين مي كند، ولي هميش��ه تجربه نشان 
داده است طي سال هايي كه واردات خودرو آسان بود 
و اشخاص حقيقي و حقوقي مي توانستند وارد كنند، 
عملًا به ش��كلي بازار داخل و برخي از سلايق تأمين 
مي شد. همچنين به  رغم آزاد بودن واردات خودرو در 
آن سال ها، تعداد واردات به صورت ميانگين 70- 60 
هزار خودرو بود. ش��ايد يك س��ال به 70- 60 هزار 

خودرو رسيده بود، يعني نگراني از آن بابت كه اينها 
رقيب خودروهاي داخلي شوند، نداريم.«

وارداتخودرو؛امريلازم
مدنی خاطرنش��ان مي كند: »در هر شرايطي واردات 
خودرو در كنار بقيه فعاليت هايي كه بايد خودروسازان 
انجام دهند واجب و لازم است تا بتواند فضاي رقابتي 
را ايجاد كند. در حال حاضر فضاي رقابتي به دس��ت 
س��ازندگان بخش خصوصي آن هم عمدت��اً با مونتاژ 
خودروهاي چيني انجام می ش��ود، ولي واقعيت اين 
است كه در اين فضا نيز مشكل داريم به دليل اينكه 
در ش��رايط حاضر فقط مونتاژ ص��ورت مي گيرد آن 
هم با قطعات وارداتي از يك كش��ور! اگر بين دو، سه 
كشور امكان واردات داشتيم و توليدات خود را انجام 
مي داديم در يك فض��اي رقابتي رش��د مي كردند و 
تأثير روي قيمت خودروهاي داخلي داش��ت. به هر 

حال واردات در كنار افزايش توليد خودروس��ازان و 
محصولات جديد و توسعه توليد لازم است.«

ضرورتاصلاحهمزماناموراتاقتصادي
مدني تصريح مي كن��د: »بس��ياري از ايرانيان خارج 
از كش��ور به ارقام فروش ارز در كش��ورهاي مختلف 
دسترسي دارند كه مي توانست بخش��ي از واردات با 
آن انجام  شود تا هم قطعه سازان و هم واردكننده هاي 
خودرو بتوانن��د واردات انجام دهند، به طوري كه هم 
قطعات و ه��م خ��ودرو وارد كنند. متأس��فانه دولت 
مي گويد اين ت��راز ارزي ما و كنترل ارز در كش��ور را 
بالا مي برد و ارز را مي فروش��ند و با ري��ال وارد بازار 
ارز مي كنند. وظيفه دولت، بانك مركزي و سيس��تم 
مالي كشور اس��ت كه بتواند اين را كنترل كند وگرنه 
در ش��رايطي كه در جنگ اقتصادي هستيم واردات 
بدون انتقال ارز يك مزيت براي ما خواهد بود كه الان 
محدوديت داريم. متأس��فانه قب��ول نكردند به  دليل 
اينكه سيستم اقتصادي ما فشل است و امكان كنترل 
اين امور را ندارد. از عواقب اين امر بيم دارند و به اين 
دليل كار خوب را نمي خواهند انجام دهند. همچنين 
بنا بود ارز اختصاص دهند كه با مش��كل تأمين ارز و 
مشكلات ديگر مواجه شدند و به هزينه هاي شب عيد 
خوردند كه هزينه دولت در ش��ب عيد زياد مي شود. 
بايد قبول كنيم كه مسائل اقتصادي از ابعاد مختلف 
به هم وصل هستند و نمي توان يكي را درست كرد و 
گفت ديگري هم درست مي شود. همه اينها همزمان با 
هم بايد اصلاح و درست شود. واردات خودرو مي تواند 

به اين صنعت كمك كند. 

»جوان«ابعادوارداتخودروهايكاركردهراواكاويميكند

کاربازاربه»خودروهایکارکرده«کشید
عملينشدنقولوزير»صمت«درخصوصوارداتخودروكهازاسفندسالگذشتهمطرحكردهبود،تأثيربديرویبازارخودروگذاشت

همهسالهاييكهوارداتخودروآزادبود،بهرغمآزادبودنبهصورتميانگين60الي70هزارخودروواردشد،بنابراينوارداتخودرورقيبخودروهايداخلينخواهدبود

اقداميبهنفعمردم
مهدي دادف��ر، دبير انجم��ن واردكنن��دگان خودرو درب��اره واردات 
خودروهاي كاركرده گفته است: »يقيناً واردات خودروی دست دوم 
بس��يار به نفع مردم خواهد بود و منجر به كاهش ش��ديد قيمت ها در 
بازار خودرو خواهد ش��د. حمايت از توليد نبايد به وسيله نارضايتي و 
افزايش هزينه خانواده )از منظر خريد خودرو( باشد، بنابراين به راهكار 
ديگري براي حمايت از توليد نياز اس��ت كه گويي پيدا ش��ده است.« 
يكي از موضوعات اساسي بازار خودرو قيمت نجومي انواع خودروهاي 
غالباً بي كيفيت اس��ت كه باعث نارضايتي مردم ش��ده است و تقريباً 
روزي نيس��ت كه اطرافيان و افراد مختلف نسبت به آن گله و شكايت 
نكنند. طبعاً برآيند چنين گله گذاري و شكايت هايی همان نارضايتي 
اجتماعي است كه مع الأسف امروز وضعيت خوبي ندارد و سياستگذار 
با راهكارهاي مختلف مي تواند نس��بت به رف��ع زمينه هاي نارضايتي 

اجتماعي كمك كند.


رفتاردوگانهوزارتصمت

وزارت صم��ت كه متول��ي اصلي صنعت خ��ودرو به ش��مار مي رود و 
وضعيت فعل��ي بازار خودرو دس��تپخت اين وزارتخانه اس��ت، درباره 
واردات خودروهاي كاركرده رفتاری دوگانه در پيش گرفته است، به 
طوري كه از يك طرف خود را مواف��ق چنين موضوعي جا مي زند و از 
ديگر سو نس��بت به اين رهيافت ان قلت مي آورد. به زعم كارشناسان 
ورود مجلس شوراي اسلامي به موضوع واردات خودروهاي كاركرده 
مي تواند وزارت صمت را از بلاتكليفي و رفتارهاي دوگانه خارج كند چه 
آنكه يك تكليف قانوني تعيين كننده است. از طرفي برخي كارشناسان 
معتقدند مهم تر از تصويب قانون، نظارت بر اجراي آن است چه آنكه 
درباره واردات خودرو با آنكه قانون وجود داش��ت ولي عملي نش��د و 
 اين ضعف مجلس را هم نش��ان مي دهد كه نتوانس��ت از حقوق مردم 

دفاع كند. 



داستانحوالههايتوزيعي
مهدي خطيبي، مديرعامل گروه خودروس��ازي اي��ران خودرو گفته 
اس��ت اين گروه »هيچ مخالفتي با واردات خودرو ندارد، اما با واردات 
خودروي دست دوم موافق نيستم و از نظر كارشناسي با اين موضوع 
مخالف هستم؛ ضمن اينكه به لحاظ سياستگذاري دليل اين موضوع 
را نمي دانم.« اين اظهارات در حالي است كه ايران خودرو بزرگ ترين 
شركت انحصاري توليد خودرو در كش��ور است و قطعاً وضعيت فعلي 
كيفيت خودروهاي توليدي ايجاب مي كند سكوت كند چه آنكه هرگز 
در مقام مطالبه گري نيست بلكه بايد پاسخگو باشد. دوم آنكه در عصر 
ممنوعيت واردات خودرو، اين ش��ركت هاي خودروسازي چه گلي بر 
سر بازار خودرو زدند كه اين روزها درباره وارد شدن يا نشدن خودرو 
س��خن بگويند. س��وم درباره حواله هاي توزيعي در بين كاركنان اين 
شركت اس��ت كه زمزمه هاي آن مطرح بود هرگز پاسخي داده نشد و 
بهتر است درباره آن نيز صحبت شود. و نهايتاً درباره چيزي كه اطلاع 
 نداريم بهتر است س��كوت كنيم؛ مثل همين علل واردات خودروهاي 

كاركرده. 



شرايطوارداتخودرویدستدوم
موضوع واردات خودروهاي وارداتي دس��ت دوم در حالي مطرح شده 
و كميسيون تلفيق مجلس نيز به آن چراغ س��بز نشان داده است كه 
هنوز سرانجام آن مشخص نيس��ت چه آنكه مصوبه كميسيون تلفيق 
بايد در صحن علني مجلس ش��وراي اس��لامي نيز تصويب ش��ود و از 
آنجايي كه تصميمات صحن نس��بت به تصميمات كميس��يون هاي 
تخصصي سياس��ي اس��ت، احتمال تغيير اين تصميم وج��ود دارد. با 
 اين حال برخي رس��انه ها ش��روطي را براي واردات خ��ودرو در نظر 
گرفته اند؛ از جمله اينك��ه: 1. واردات خودرو از نش��ان هاي مختلف، 
منوط به داشتن خدمات پس از فروش در كشور باشد 2. عمر خودرو 
نبايد بالاي پنج سال باش��د. به زعم اين رسانه ها ش��روط يادشده از 
قاچاق قطعات ماشين هاي دست دوم جلوگيري مي كند. برخي ها نيز 
معتقدند به جاي اصرار به خدمات پس از فروش خودروهاي وارداتي، 
 مقداري ه��م به كيفيت خدم��ات پس از ف��روش خودروهاي داخلي 

فكر كنيد. 

ابوالفضلخلخالي
عضوهيئتعلميدانشكدهمهندسيخودرو

دانشگاهعلموصنعت
 پديده واردات مي تواند به صنعت خودرو كمك كند. 
اين كمك از چند منظر شكل مي گيرد. اول، در حوزه 
خودروهاي توليد داخل فرآين��د قيمت گذاري مورد 
توجه بيش��تر قرار مي گيرد كه براي خودروسازان ما 
چالش است، ولي وقتي واردات انجام شود خودرويي 
كه 4 هزار دلار است مردم مي فهمند خودرويي با اين 
قيمت و با اين كيفيت در دنيا وج��ود ندارد. بنابراين 
خودروس��ازان آس��وده  خاطرتر مي توانن��د با قيمت 
درست محصول خود را بفروشند. اين اولين اثري است 
كه خودروساز نيز از آن حمايت مي كند. موضوع دوم، 
وقتي خودروي وارداتي، وارد كش��ور مي شود رقابتي 
بين خودروي وارداتي و خودروي داخل كشور شكل 
مي گيرد و اين مي تواند به كيفيت محصولات داخلي 
كمك كند كه در اين رقابت اصلاح شوند. موضوع بعدي 
اين است كه وقتي خودرو وارد مي كنند به بخش عرضه 
كمك مي كنند و اين بخش عرضه تقويت مي ش��ود. 
در نتيجه عرضه و تقاضا فاصله كمي خواهند داش��ت 
و التهاب از بازار خارج مي ش��ود و ثبات ايجاد خواهد 
ش��د. اين ثبات براي توليدكننده داخلي مفيد است. 
در نتيجه بايد به دقت بررسي كنيم كه ميزان عرضه 
و تقاضا چه فاصله اي دارد و س��عي كنيم اين فاصله را 
با واردات پرنماييم. اينكه اي��ن واردات به راحتي قابل 

انجام است يا خير، قطعاً وزارت صمت در سال جاري با 
جديت به دنبال اين بود كه واردات اتفاق افتد، اما اينكه 
اين امر چقدر سهل الوصول است پارامترهاي مختلفي 
در آن تأثير دارد. يكي از اين پارامترها ميزان خودرويي 
است كه در دنيا توليد مي شود. در دنيا تقاضاي خودرو 
يك تقاضاي انباشته است به دليل اينكه در سال هاي 
گذش��ته پديده كرونا و توليد پايين را داشتيم و اين 
تقاضاي انباش��ته وجود داش��ت. همينطور در بخش 
عرضه به دليل بحراني كه داش��تيم باز عرضه در دنيا 
كاهش داشت. تقاضا هم انباشته است، در نتيجه اينكه  
اگر خودروهاي توليدي كشورهاي خارجي به دست ما 
برسد ممكن است از زماني كه بازرگان ما ثبت سفارش 
انجام مي دهد تا زماني كه خودرو به دست ما برسد يك 
بازه شش ماهه طول بكشد. موضوع ديگر  چالش هايي 
است كه استانداردهاي داخل كشور و الزامات محيط 
زيستي در اين باره محدوديت ايجاد كرده است. اين امر 
قدري سختگيرانه است، در نتيجه خيلي از خودروها 
امكان ورود به داخل كشور را ندارند. بحث روش انتقال 
ارز نيز مطرح اس��ت كه باعث مي شود فرآيند واردات 
مسائلي داشته باش��د كه بايد بدان پرداخت و آنها را 
حل و فصل كرد. در هر صورت واردات موضوعي است 
كه مي تواند به صنعت خودروي ما كمك كند و تمام 
كارشناسان و فعالان اين حوزه به اين موضوع معتقد 
هستند. در مقابل  مسئله واردات چالش هايي دارد كه 

كار را به راحتي قابل انجام نخواهد كرد. 

»وارداتخودرو«ضامنکمكبهصنعتخودرو وزارت »صمت« مقصر واردات خودرو
جلال رش��يدي كوچكي، سخنگوي فراكسيون 
شفافيت مجلس و عضو كميسيون تلفيق بودجه 
س��ال 1402 پيش تر در صفح��ه توئيتري اش 
اعلام ك��رده بود: » كميس��يون تلفي��ق بودجه 
1402 اج��ازه واردات انواع خودروهاي دس��ت 
دوم س��واري، كش��نده، كامي��ون، ون، اتوبوس 
 و ميني بوس تا پنج س��ال كارك��رد را به دولت 

داده است. 
پس از پايان بررسي لايحه بودجه در كميسيون 
تلفيق مواد لايحه بودجه سال 1402 كل كشور 
بايد به تصويب نمايندگان در صحن علني مجلس 

برسد.« 
روح الله عباس پور، سخنگوي كميسيون صنايع 
و معادن مجلس نيز دليل اين تصميم كميسيون 
تلفيق را توس��عه حمل و نقل و تنظي��م بازار و 
كاه��ش مصرف س��وخت عنوان ك��رده و گفته 
بود:»از آنجا كه اي��ن خودروه��ا از پيش توليد 
شده اند، فرآيند واردات آن نسبت به خودروهاي 
ن��و كوتاه تر اس��ت، از س��وي ديگ��ر قيمت اين 
خودروها نس��بت به خودروي نو كمتر اس��ت، 
بنابراي��ن تع��داد خودروهاي واردات��ي افزايش 

مي يابد.« 
رش��يدي كوچي به  تازگي نيز گفته است: » دو 
ماه پيش به وزير صمت گفته بودم با مسير فعلي 
وزارتخانه شاهد افزايش قيمت خودرو خواهيم 

بود. اگر الان نقص��ي در واردات خ��ودرو وجود 
دارد به دولت و وزارت صم��ت برمي گردد. نياز 
انباش��ته امروز مردم 4 ميليون خودرو بوده كه 
خارج از توان خودروسازان داخلي است. به خاطر 
تبديل خودرو به كالاي سرمايه اي، ۸0 ميليون 
ايراني متقاضي خودرو هس��تند. راه حل مشكل 
خ��ودرو، واردات خودرو ب��دون محدوديت و با 

تعرفه كم است.« 

نماينده مردم مرودشت، پاس��ارگاد و ارسنجان 
در توئيت ديگري نيز نوشته است: »مصوبه اخير 
كميس��يون تلفيق مجلس در خص��وص اجازه 
واردات  خودرو كاركرده بدجوري بعضي ها را به 
تكاپو انداخته است. از اعلام نظر عجولانه همراه 
با دس��تپاچگي برخي در وزارت صمت و رفت و 
آمد هاي پرتردد و مستمر برخي خودروسازان در 

راهرو هاي مجلس.« 

یادداشت نگاه
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نيزكمترش�دهاس�ت،مديريتكنيم.حداقل
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